
Respostes a la ciutadania del PSC al Ple de 15-10-2014 
 
 
Sr. Jesús San Martín 
 
La empresa Elisius Europa S.L., en fecha 03 de marzo de 2014 presentó el 
proyecto de Plan Especial de concreción de uso y ordenación volumétrica 
de la parcela situada en la avenida Jacint Esteva Fontanet, 112 de 
Esplugues de Llobregat. Posteriormente con fecha 20 de Mayo de 2014 
esta empresa presentó un nuevo proyecto de Plan Especial que 
modificaba la propuesta presentada con anterioridad. El Plan Especial 
presentado tiene por objeto concretar el uso de tanatorio de titularidad 
privada y establecer las condiciones de edificación en la parcela situada 
en la avenida Jacint Esteva Fontanet, 112, haciendo esquina con la plaza 
de la Constitución y la avenida de la Miranda. 
 
En el informe de acompañamiento a la “Aprobación inicial” otorgada por 
este Ayuntamiento a éste Plan Especial se ponían de manifiesto un 
conjunto de requerimientos a la Empresa Elisius Europa S.L. y a este 
respecto deseamos conocer: 
 

- ¿Ha recibido este Ayuntamiento alguna respuesta de la empresa 
Elisius Europa S.L. a los requerimientos mencionados? 

 
Bé, exactament el dia 9 d’octubre es va presentar tota la documentació relativa 
a aquest tema, concretament al seu informe de resposta a les al·legacions, 
al·legacions que es van produir durant el tràmit d’audiència i informació pública, 
i també ens va portar el text refós, tenint en compte les especificacions que es 
derivaven d’aquesta aprovació inicial. 
 

- En caso afirmativo, solicitamos aclaración sobre el contenido de la 
respuesta. 

 
- En caso negativo, solicitamos se reclame a Elisius Europs S.L. una 

respuesta urgente al respecto. 
 
«En caso afirmativo», la segona part de la pregunta, «solicitamos aclaración 
sobre el contenido de la respuesta. En caso negativo, solicitamos se reclame a 
Elysius Europa una respuesta urgente al respecto.» Bé, aquestes al·legacions, 
aquesta resposta a les al·legacions i el text refós, que va entrar el dijous de la 
setmana passada, en aquests moments ho està estudiant tant els serveis 
tècnics a nivell d’urbanisme, com els serveis jurídics, per estudiar les respostes, 
i, a partir d’aquí, fer els informes preceptius que s’han de fer, i a partir d’aquí 
determinar què és, quin serà o quin hauria de ser el següent tràmit.  
 
Sra. Maria Jesús Sinfreu 
 
 

1) Plans d’ocupació. Quan hi haurà la propera convocatòria? 



 
Bé, en principi, al següent pla d’ocupació s’han sol·licitat deu places, 
concretament quatre peons de neteja via pública i jardins, quatre agents cívics i 
dues dinamitzadores de zones comercials. 

 
2) Serà més transparent la selecció dels candidats, o és l’opacitat de 

sempre? 
 

Bé, el projecte o la selecció està molt reglada. La selecció la determina les 
instruccions del servei d’Ocupació de Catalunya, i en aquest cas les normes 
serien les següents: per a la selecció de les persones a participar, l’entitat local 
presentarà una oferta de treball a l’oficina de treball –és aquest el cas, 
nosaltres hem de presentar aquesta oferta– i les oficines de treball són, 
diguem-ne, les que seleccionen el personal i li fan la proposta de diverses 
persones per ocupar cadascuna de les places. A partir d’aquí, doncs, atenent el 
contingut del lloc de treball, l’ajuntament fa una proposta finalment a l’oficina de 
col·locació. I en tots els casos, a les persones no seleccionades hi ha 
l’obligació de comunicar-los per què no han estat seleccionades. 
 
Sr. Raimundo García Castaño 
 
Tema: El Pacto de dinamización económica, para todos los grupos. 
No creo, que sea competencia de un ayuntamiento, dar súper 
subvenciones del 50% a empresas privadas, para la contratación de 
parados, además del despilfarro de dinero público que esto supone, estas 
políticas, se han demostrado ineficaces, no sirven, para generar empleo, 
como mucho, para sustituir, a un empleado, por otro low cost 
subvencionado. 
¿Cómo es que fuerzas políticas tan dispares ideológicamente han llegado 
a un extraño consenso en este tema tan polémico? 
Es asas de la transparencia ¿Es posible conocer quiénes son los 
afortunados subvencionados empresarios y empleados? 
 
El senyor Giner: 
 
“Bé, aquest és un programa que estava molt ben valorat per tothom, no?, 
diguem-ne, pels sectors socials i també pels col·lectius d’aturats. En tot cas, 
alguna de les característiques serien la de la duració mínima del contracte de 
dotze mesos, una subvenció del 50 per cent, per tant, l’ajuntament paga els 
primes sis mesos amb la condició que hi hagi un mínim d’un any, i després hi 
ha unes condicions reglades, per evitar que hi hagi, diguem-ne, la possibilitat 
de trampa o de frau per part d’alguna empresa. En aquest cas, mai podrà ser 
un contracte de substitució d’una persona per una altra. I també una de les 
condicions, per exemple, seria que no hagi tramitat cap expedient de regulació 
d’ocupació, cap ERO, ni haver acomiadat personal en els sis mesos anteriors a 
la sol·licitud de subvenció. Per tant, vull dir, hem intentat buscar unes 
condicions que d’alguna manera bloquegin la possibilitat que hi hagi picaresca 
en aquests temes. 
 



Però sí que hi ha una dada que és important i molt interessant, que jo crec que 
val la pena ressaltar-la en aquests moments, que és que d’aquests trenta-nou 
contractes subvencionats, setze d’ells, gairebé un 40 per cent, s’han convertit 
en indefinits, que això era també el que es perseguia, incentivar amb aquest 
tema la contractació indefinida. Per tant, és una bona noticia, que de trenta-nou 
contractes subvencionats gairebé el 40 per cent –el 38 per cent, que serien uns 
setze treballadors– han passat a tenir un contracte indefinit. En aquest sentit, 
valorem molt positivament, doncs, aquest programa.” 
 
Sr. Diego Martínez Cebrián 
 
Pregunta a la Sra. Alcaldesa, presentada por el Grupo local de Ciutadans 
y como continuación de las ya presentadas en los plenos ordinarios de 
Agosto y Septiembre relativos a la vigilancia y seguridad en nuestro 
municipio. 
 
Sra. Sería importante, para la ciudadanía, saber el número de agentes 
municipales que estuvieron operativos, cada día, durante el mes de 
Agosto. 
De igual manera ¿Podríamos saber el número total de agentes que forman 
la plantilla en la actualidad? 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Molt bé. Doncs, en l’actualitat tenim cinquanta-nou agents en plantilla, això és 
a data d’avui mateix, octubre de 2014. I durant aquest mes d’agost, el mes 
d’agost de 2014, els ho vam explicar, sense tenir unes xifres concretes, i ara 
les donaré, que es produeixen les vacances en torns al mes de juliol i al mes 
d’agost, però es fan reforços, evidentment, per poder tenir una plantilla 
important vetllant per la ciutat, i com deia, en el decurs del mes d’agost van 
restar operatius, no de vacances, trenta agents, amb un mitjana de 6.6 agents 
per torn i dia. Sap vostè que tenim tres torns, el de matí, el de la tarda i el de la 
nit, doncs, teníem per a cadascun d’aquests torns 6.6 agents, i com dic, trenta 
agents durant el mes d’agost. 
 
Bé, doncs, com deia, ara passem a les preguntes formulades per la ciutadania, 
però saben que primer hi ha un torn per a aquelles associacions de veïns que 
estiguin presents a la sala i vulguin formular algun tipus de pregunta. Veig que 
hi ha algun president o presidenta, hi ha alguns que ja m’indiquen amb el gest 
que no, però sí que hem rebut un escrit per part de l’Associació de Veïns de La 
Miranda, no ens ha pogut acompanyar el seu president, però sí que ha deixat 
una delegació escrita a favor del senyor Eduard Doce, que és també membre 
de la junta directiva de l’associació de veïns, i com que veig que és aquí 
present, doncs, sap el senyor Doce que té fins a tres minuts per poder exposar 
un tema que tingui relació amb el seu barri, amb el barri de La Miranda.” 
 
El senyor Doce: 
 
“Bona nit i moltes gràcies. Ens referirem al pla especial de concreció d’ús i 
ordenació volumètrica de la parcel·la situada a l’avinguda Jacint Esteve i 



Fontanet, 112, altrament conegut com el pla especial del possible tanatori a la 
plaça de la Constitució. 
 
Voldríem demanar un aclariment, perquè no acabem de tenir del tot clar si... O 
sigui, sembla ser que l’ajuntament va signar un conveni amb Elysius Europa, 
amb el promotor, per tal de tirar endavant..., amb el qual l’ajuntament agafava 
uns compromisos amb Elysius Europa, y Elysius Europa amb l’ajuntament, per 
tal de fer la permuta entre el solar aquest d’equipament de la plaça de la 
Constitució, i un altre solar al carrer Nord. Això sabem que es va retirar, però el 
que no tenim clar és si el que es va retirar va ser el que preveia aquest conveni, 
que era el desenvolupament de la permuta, la proposta de permuta, i per tant, 
el conveni està signat i continua vigent, o si en aquests moments, o si perquè 
es va retirar el tràmit aquest del pla de permuta, es va també retirar 
completament el conveni, i en aquests moments no hi ha cap conveni que 
obligui les dues parts. Voldríem un aclariment en aquest sentit per part del 
senyor Giner o l’alcaldessa. 
 
Un segon aspecte és que hem tingut coneixement que en la Comissió 
Informativa de Territori i Sostenibilitat –i ara ens ho ha contestat també amb la 
seva resposta el senyor Giner– que hi havia hagut una resposta d’Elysius 
Europa a les al·legacions que havien presentat una sèrie d’afectats, entre altres 
les nostres associacions de veïns de La Mallola i de La Miranda. Ens agradaria 
que això, que ha estat una deferència de l’equip de gestió, diguem-ne, 
d’Urbanisme de l’ajuntament, en el sentit de donar trasllat de les nostres 
al·legacions a l’empresa, i que l’empresa ha formulat un escrit que entenem 
que no és un acte reglat sinó una potestat municipal i una atenció cap al 
promotor, ens agradaria que en la mateixa línia de tenir coneixement ells de les 
nostres al·legacions, i nosaltres de les seves raons, se’ns donés trasllat, amb 
independència de la resposta que lògicament a les al·legacions han de formular 
els serveis tècnics municipals. És a dir, una cosa és que contesti regladament 
l’ajuntament a les al·legacions que s’han presentat al llarg del període 
d’exposició pública, i una altra cosa és que l’empresa presenti un escrit de 
resposta a les al·legacions, que és molt respectable però que entenc que està 
dins d’un joc de comunicacions fluides. Llavors, ens agradaria també que se’ns 
donés trasllat, si és possible, d’aquesta resposta, eh? 
 
D’altra banda, a la Comissió Informativa també de Territori i Sostenibilitat, es va 
comentar que dins d’aquest text, no sé si és el text refós o la resposta a les 
al·legacions que feia l’empresa, no m’ha quedat clar, aquest oferiment que 
havia fet l’empresa de 300.000 euros, el retirava. En aquest sentit, m’agradaria 
saber si això és així, i en cas que tingui aquest sentit, demanaria a l’equip de 
govern quin és el seu posicionament en aquests moments davant d’aquest fet, 
si continuen veient, com ens van dir en una reunió amb l’alcaldessa, aquest 
projecte sense un interès especial, i entenc que en retirar aquest oferiment 
l’interès encara decauria i seria menor, i també en aquest sentit, doncs, 
demanar l’opinió dels diversos grups de l’oposició de l’ajuntament i del regidor 
no adscrit, respecte d’aquest fet.” 
 
La senyora alcaldessa: 
 



“Molt bé, senyor Doce, moltes gràcies. Entenc que si hi ha una part en la qual 
s’interpel·la tots els regidors i tots els grups, començarem per l’ordre habitual. 
Senyor Pons.” 
 
 
El senyor Giner: 
 
“Bé, en aquest tema el que hi ha hagut en tot moment és la màxima 
transparència, màxima informació i màxima celeritat en la informació, tant a 
nivell polític com a nivell d’associacions veïnals directament afectades. 
Cadascun dels passos que hem fet, cadascun dels passos que hem informat. 
Recordo que a l’últim escrit que hem enviat a les associacions de veïns és 
l’escrit que vam rebre de la Generalitat sobre el tema de la compatibilitat 
d’aquesta instal·lació en un terreny d’equipament privat. I en aquest sentit, el 
dijous dia 9 va entrar a l’ajuntament la resposta a aquestes al·legacions i el text 
refós, i concretament el dilluns dia 13 donàvem compte a la comissió 
informativa a nivell polític, d’un resum somer del contingut d’aquestes 
al·legacions, que per altra banda estan acabant de llegir i estudiar per poder-les 
informar els serveis d’Urbanisme i els serveis jurídics. Per tant, m’avanço a una 
de les preguntes: quan tinguem aquest informe sobre les al·legacions dels 
serveis jurídics i els serveis d’urbanisme, llavors, doncs, les facilitarem i 
donarem tota la documentació com hem fet sempre i en cadascun dels passos 
que s’ha seguit respecte d’això. 
 
El tema concretament que se’ls hagi fet per deferència, «miri, escolti, aquestes 
al·legacions a veure a vostè què li semblen», no és així, és un acte reglat. 
Perquè torno a recordar que aquest planejament no és un planejament que 
impulsa l’ajuntament, és un planejament que impulsa un privat, i té el dret, i 
l’ajuntament l’obligació de donar-li totes les al·legacions perquè faci les 
aportacions o el que cregui convenient, i això és el que s’ha fet. En segon lloc, 
és l’ajuntament, serveis jurídics i serveis d’Urbanisme, els que analitzen 
aquestes respostes, i poden dir: «Miri, aquesta al·legació que vostè diu que no 
es pot estimar, s’hauria d’estimar en part, o tota.» I estem precisament en 
aquest moment, en aquesta etapa.  
 
Sobre el tema dels 300.000 euros, vam informar a la comissió informativa, i 
vam avançar l’empresa com justificava aquesta aportació. Després, finalment, 
parlem del tema del conveni, que en definitiva és la primera pregunta que ha 
fet, en la seva intervenció. L’empresa ho basava en dos articles concretament: 
un de la Llei d’urbanisme, i un altre de la Constitució espanyola, que són 
calcats, diuen el mateix. I concretament diuen que les administracions 
públiques participaran en les plusvàlues que generin les actuacions 
urbanístiques. Això ho diu la Constitució espanyola, no recordo ara si és l’article 
42 o quin és, en aquell moment a la comissió informativa es va donar compte. I 
un altre concordant de la Llei d’urbanisme. L’empresa diu: «En base a aquests 
articles, de la participació de les administracions públiques a les plusvàlues que 
generin les actuacions urbanístiques, doncs, nosaltres fem aquesta aportació 
voluntària.» Però, escolti, després del sidral que s’ha muntat amb aquest tema, 
no tinc ganes de dir cap cosa i, per tant, nosaltres per la nostra banda això, si 
més no, podem obviar-ho. 



 
I finalment, sobre el tema del conveni. Va haver-hi un acord en aquest ple de 
l’ajuntament, que vam prendre, no?, de deixar sense efecte totes les actuacions 
que hi havia respecte del conveni i les anteriors actuacions que s’havien fet 
respecte de la possible ubicació, la permuta del solar de la plaça de la 
Constitució pel solar del carrer Nord. Per tant, això està absolutament sense 
efecte. (Veu de fons.) Sense efecte.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Molt bé. Doncs, ara sí, hem acabat amb aquesta part de les associacions de 
veïns, i passaríem a fer les preguntes per part de la resta de persones que avui 
assisteixen al ple.  
 
Molt bé, crec que no em deixo ningú, i si no ara les llegirem. La primera 
posarem la senyora Neus Oró. Esperi, senyora Oró, que llegirem per si ens 
hem deixat algú, que ho tornem a apuntar. La senyora Oró, el senyor Serrano, 
el senyor Roldán, la senyora de Lucas, el senyor Cruïlles, el senyor Raventós, 
la senyora Carbonell, la senyora Peña –María Sierra Peña– el senyor Carrasco, 
la senyora Coll i el senyor Oliveres. Crec que no m’he deixat ningú, oi? Molt bé.  
Doncs, senyora Oró, ara sí. Recordi que pot formular fins a dues preguntes, i té 
un minut per a cada. Ja sabem que vostè...” 
 
 
La senyora Oró: 
 
“Voy por libre.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Va una mica per lliure...” 
 
 
La senyora Oró: 
 
“Soy asilvestrada.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“…però intenti... Molt bé.” 
 
 
 
 
 
La senyora Oró: 
 



“Em van fer així, mira. Quan parla de les associacions de veïns, aclareixi, «les 
que nosaltres reconeixem». Li voldria demanar una altra vegada que facin o 
busquin una manera de fer un inhibidor de telèfons, perquè em molesten 
bastant, a mi. Potser a vostès no, i segurament a vostès a vegades els deuen 
arribar missatges, i tal i qual, però a mi personalment em molesten molt. Vostès 
faran, però ho torno a repetir. Ja sé que estem en un lloc públic, però estamos 
ahí. 
 
Primer de tot, el meu homenatge i sentiment pel record d’Excalibur, i tots els 
éssers vius que sacrifiquem en nom de deus estranys. Hem assolit el cim de la 
ignorància, la hipocresia, la mesquinesa i la supèrbia. La tristor m’envaeix un 
altre cop. Diran si penso també en els estudiants mexicans, i evidentment, 
també va ser una forta trepitjada.  
 
Primer de tot, felicitar els regidors pel seu comportament a l’últim ple 
extraordinari. Sincerament, chapeau. Cadascun de vostès van defensar la seva 
postura amb tot respecte a tots els altres. Només una petita quantitat de veïns, 
alguns veïns, molt pocs, van trencar aquesta dinàmica. Chapeau. I no ho dic 
per Ciutadans, que solament van aplaudir i res més. És aquesta la historia que 
tenim. I després, vaig trobar a faltar que nosaltres no estiguéssim a la 
representació dels 920 ajuntaments que sí que donaven pas a aquesta... El que 
sigui, és igual, perquè sostinc i mantinc que qui se’n vol anar de casa, sigui 
adoptat, de grat o fill natural, o allò que sigui, o sortirà per la porta, o sortirà per 
la finestra, o farà un butrón. Així de clar serà.  
 
No estic d’acord, senyor Giner, quan vostè va dir..., bé, tot allò que va defensar, 
amb tot el respecte per tot el que vostè va significar. De totes maneres, vull dir 
que també estic d’acord amb una cosa. Sí, a mi també m’hagués agradat una 
pregunta molt més senzilla i simple, per exemple, la que va fer el senyor Felipe 
González quan volíem entrar a l’OTAN. Que al principi d’entrada no, però 
després vam fer allò tan simple. I després, fins als últims llocs més importants, 
perquè el senyor Solana em penso que sí que ho era, no? #.  
 
I després, bé, continuo fent, com sempre, una sèrie d’aclariments, però és 
igual, me’ls quedo com a cosa personal que he fet, perquè estic molt 
trasbalsada últimament amb moltes qüestions. Evidentment, vull anar a votar, 
és cert. Potser també per dir que sí, o que no, o sí no, o no sí, o el que sigui.  
 
Gràcies.”  
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Gràcies, senyora Oró. El senyor Serrano.” 
 
 
 
 
El senyor Serrano: 
 



“Hola, buenas tardes. Bueno, yo…” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Muy buenas tardes. Ya sabe que tiene un minuto para cada una de las dos 
cuestiones, que como máximo son dos.” 
 
 
El senyor Serrano: 
 
“No, no, es una solamente. Además, será bastante concreto. La calle Molino se 
está arreglando. Perfecto, muy bien. El tramo que ahora está en ejecución de 
obras por la empresa constructora FAU, es cierto que desde donde está la 
panadería y el colegio, de ahí para abajo, por la mala ubicación de los árboles, 
y entre otras cosas también estaban dañados, es cierto eso y los han cortado. 
Ahora, de ahí para arriba tengamos en cuenta que hay árboles que están bien, 
están sanos, y sería una pena que afilen las cuchillas de la aserradora y que 
los corten. Yo estaría en contra de eso totalmente. Además, hay bastantes.  
 
Y una prueba muy evidente, el señor Giner lo sabe, aquél del paso de 
peatones, que cada vez que paso por el pont ese blanco, veo que en el 
fondo… Me dijiste: «Se pone allá.» Y está bien, perfectamente, ha brotado, 
tiene hojas y está estupendo. Digo esto porque es una pena que cuando un 
árbol se corta yo pienso que nadie gana, y en cambio es bastante bueno. Esos 
árboles igual tienen ya tres décadas, veintiocho o veinticinco años, de los que 
yo hablo, y sería una pena que en diez minutos se corte y ya está.  
 
Espero que haya esa –bueno, no lo pongo en duda– sensibilidad por parte 
vuestra, que se tenga en cuenta, porque el tramo siguiente de la parte superior 
de la calle, que afectaría al parquin, a la calle Molino esquina con Juegos 
Florales, Pablo Torres, no todos, no todos, la verdad sea dicha, pero la mayoría 
están en buena salud. La empresa FAU espero que eso ya lo habrá contado, a 
nivel numérico de dinero y tal, que vale más dinero porque se tiene una grúa, 
pero vale la pena, vale la pena porque un árbol no se cría en cuatro días, y una 
vez que está criado es una pena cortarlo. 
 
Nada más. Gracias, ¿eh?” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Doncs, moltes gràcies. El senyor Roldán. Vol plantejar una o dues qüestions?” 
 
 
 
 
 
El senyor Roldán: 
 



“Hola, sí, tengo una pregunta y es para el equipo de gobierno, y si me permite, 
la leo. Dice así. Dice: « A propósito de la instancia registrada por Ciutadans de 
Esplugues en el mes de enero, en la que instábamos a no ceder bajo ninguna 
circunstancia los datos del padrón municipal para una consulta que 
consideramos ilegal, queríamos preguntar lo siguiente: si después de haber 
presentado Ciutadans dicha solicitud, el Ayuntamiento de Esplugues ha cedido 
o piensa ceder datos personales o datos del padrón para confeccionar un 
registro de la población de Cataluña, con el fin de obtener los datos de los 
espluguenses para poder realizar una consulta ilegal el 9 de noviembre, ya que 
ello vulnera la Ley de estadística de Cataluña y la Ley orgánica de protección 
de datos. Si fuera que sí, en base a qué datos concretos de los espluguenses 
la Generalitat de Cataluña podrá realizar un censo para dicha consulta.» 
Gracias.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Senyora de Lucas, una qüestió o dues?” 
 
 
La senyora de Lucas: 
 
“Dues.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Doncs, un minut per a cada.” 
 
 
La senyora de Lucas: 
 
“Buenas noches, señora alcaldesa. «No me parece correcto, y no he autorizado 
colocar una estelada en un equipamiento municipal. Cada persona que coloque 
lo que quiera en su casa, pero no me parece correcto utilizar los espacios de 
todos para exhibir nuestras preferencias políticas. Jamás se me ocurriría colgar 
una bandera de mi partido político en la fachada de un equipamiento 
municipal.» Esto no lo digo yo, lo dijo usted, señora Pilar, lo cual es un poco 
contradictorio, puesto que al inicio de las fiestas, en el pregón, sí que lució la 
estelada, con el beneplácito de parte del equipo del govern. Ésta es la primera 
cuestión. 
 
Segunda cuestión. También, al hilo de las fiestas de Esplugues, hablé con el 
concejal de Cultura, el señor Eduard, quién me comentó que no se permitía 
una carpa política dentro del recinto ferial, lo cual sí que se permitió. Entonces, 
quiero que me valore usted esta cuestión. Y recuerdo que en la Fira d’Entitats, 
en el 2012, se hizo retirar la carpa de Ciutadans. 
 
Nada más. Buenas noches.” 
 



 
La senyora alcaldessa: 
 
“Senyor Cruïlles. Té una o dues qüestions?” 
 
 
El senyor Cruïlles: 
 
“Dues, però molt curtetes i les dues relacionades. Bona nit. En relació amb el 
tanatori, i en relació al tràmit que s’ha comentat abans, de les al·legacions, 
etcètera, voldria saber... És evident que les al·legacions es contestaran quan 
els serveis tècnics de l’ajuntament hagin donat una resposta, i l’equip de govern 
també trameti el seu dictamen. Voldria saber si l’ajuntament o l’equip de govern 
té una estimació de quan pot ser això. I en relació amb això, si l’equip de 
govern té una estimació d’en quin ple podrà anar la deliberació sobre el 
tanatori, sobre l’aprovació o no d’aquest pla especial.  
 
Ja està.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Senyor Raventós. Si és una qüestió, té un minut per a ella. Si són dues, en té 
dos.” 
 
 
El senyor Raventós: 
 
“Sí, ja me’n recordo. La pregunta és que ara que ha començat ja el curs docent, 
com està el tema dels horts urbans en conveni amb la Universitat de Barcelona. 
Perquè clar, ja és per saber si és que ja se sap quines eren les condicions, si 
és una cosa oberta també als veïns d’Esplugues, si serà una cosa només per a 
estudiants. Ens va semblar entendre el dia que vam tenir la reunió que seria 
una cosa oberta als ciutadans d’Esplugues, encara que hi hagués un 
seguiment per part de la Universitat de Barcelona. Llavors, clar, voldríem saber 
com està aquest conveni i quines condicions cal que tinguin els ciutadans que 
puguin participar en aquests horts. Clar, hi ha molta gent que ens ho pregunta, 
a l’associació de veïns i veïnes, i clar, no sabem què dir. Suposem que ara, si 
ja ha començat el curs, ja deu estar la cosa en marxa.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Senyora Carbonell. El mateix, si és una qüestió té un minut, i si són dues, en 
té dos.” 
 
 
 
La senyora Carbonell: 
 



“Ja fa uns quants mesos, a petició del grup Diàspora, de l’Associació Diàspora, 
es va aprovar una moció per tornar a instal·lar l’escultura Porta d’Esplugues 
allà, a la plaça Josep Català. Volia saber, perquè ja fa bastants mesos d’això, 
quan està prevista aquesta instal·lació, i on està en aquests moments aquesta 
escultura.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Només un aclariment: és Àgora. No és Diàspora, no, és Àgora, i com que 
tenim aquí representants... 
Molt bé, doncs... La senyora Peña, María Sierra Peña.” 
 
 
La senyora Peña: 
 
“Buenas noches. Yo tengo una hija que tiene parálisis cerebral, me parece que 
todos la conocéis, o la mayoría. El año pasado mi hija fue intervenida de 
amígdalas. Esto es una información que voy a dar, y me gustaría que se 
corriera por el pueblo. Mi hija, en la intervención, tuvo una broncoaspiración, 
porque no la aspiraron. Yo lo he denunciado, está en el juzgado, y me la han 
admitido a trámite. Tengo el informe del forense aquí, tengo todos los datos. El 
abogado me llamó ayer, y mi sorpresa fue tremenda cuando vi los informes 
médicos, que no entendía por qué el forense había puesto que a mi hija la 
habían dejado como terminal. 
 
Entonces, me cuesta un poco decirlo… (Pausa.) Me cuesta decirlo. Como mi 
hija tiene parálisis cerebral, no quisieron reanimarla, dijeron que la dejaban 
morir porque era una niña discapacitada y una enferma mental. Yo tuve que 
suplicar que la bajaran a UCI. Suerte de eso. Muchos sabéis, que habéis 
estado allí, ha salido con las muchas deficiencias que ha quedado. Lo digo, y si 
alguien no lo cree, aquí traigo, de siete tomos que tengo uno, donde pone que 
a María Sierra Martínez Peña, si tuviera otra broncoaspiración, no se le haría la 
reanimación y se le dejaría morir. Con estas palabras. Entonces, me gustaría 
que todos corrieran esta voz, porque en el Broggi no es la primera vez que 
pasa.  
 
Siento llorar, pero…, es muy duro. Es muy duro, y si queréis, voy a dejar una 
copia en el ayuntamiento, por si alguien quiere leerlo. Nada más, gracias.” 
(Veu de fons.) 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Bien. Esto normalmente no toca, es un tema de humanidad y hemos hecho 
esa excepción, y además esa niña vive gracias a su madre, porque se empeñó 
en que viviera, si no, efectivamente, la habrían dado ya por terminal, y no 
estaban dispuestos a reanimarla, con lo cual… Bueno. Después, si hay que 
comentar algo o alguien quiere añadir algo, que lo añada, pero de momento, 
tomamos nota. Muchas gracias. 



 
El senyor Carrasco.” 
 
 
El senyor Carrasco: 
 
“Bona nit. Bueno, sería largo, pero en todo caso voy a ser breve, porque el 
tiempo es así, ¿no? A ver, yo soy socio de AIDED hace catorce años, desde 
que la asociación empezó a funcionar. Cuando ellos, desde el minuto cero, 
dijeron que era prioritario para sus familias tener una residencia, es porque era 
prioritario. Era prioritario antes y es prioritario ahora, y si no, que os traigan los 
niños aquí un cuarto de hora, y veréis la prioridad. 
 
Entonces, yo creo que la respuesta que ha habido por parte de todos los 
grupos, ha sido un poco decir «os queremos mucho, y ya está». A mí me 
gustaría que no los queráis tanto, y que desde el minuto uno, desde ahora, 
montemos una mesa de urgencia para tratar este tema. Y esa mesa de 
urgencia, con la propia asociación y los grupos políticos. Tenemos un proyecto 
hecho, resulta que tenemos un proyecto hecho desde hace ya un montón de 
años, tenemos los terrenos, y ahí no se pone. Pues vamos a poner la primera 
piedra nosotros, el ayuntamiento de Esplugues, los vecinos de Esplugues 
vamos a poner esa primera piedra. Vamos a hacer allí un acto reivindicativo, 
igual que en su día lo hicimos en el Broggi. ¿O alguien se cree que el Broggi 
apareció ahí por arte de magia? No, porque se peleó mucho por él, ¿no? 
 
Por lo tanto, yo os pediría a todos los partidos que creáramos esa mesa, pero 
que la creáramos esta semana ya, no esperemos a ver qué pasa, y no sé qué. 
No, las cosas son como son, y las urgencias son así. Esta gente lleva con los 
niños, que ahora ya son adultos, porque claro, empezaron de niños pero ahora 
son adultos, y bueno. El otro día me comentaba una madre que se va a morir 
ella, y la residencia no aparecerá, y su niña no sabe dónde irá. Por lo tanto, 
esto es prioritario, ¿eh? 
 
Gracias.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“ Senyora Coll. Si és una qüestió té un minut, si són dues, té dos minuts per 
plantejar-les.” 
 
 
La senyora Coll: 
 
“És una, però és llargueta. Bona nit. Des de la CUP d’Esplugues de Llobregat 
ens agradaria saber qui és fa càrrec i qui controla les decisions i actuacions de 
les polítiques aparentment autònomes que porta a la pràctica la policia local, 
com ara la multa a un veí de Molins de Rei per portar una «enganxina» de 
«cat» a la matrícula, escorcolls reiterats i selectius a persones concretes abans 
d’entrar al ple, donar ordres a la brigada municipal perquè arrenquin cartells de 



«ni muts ni a la gàbia», agents que van per botigues que tenen cartells de «ni 
muts ni a la gàbia», i molt amablement els aconsellen que els treguin. I 
després, els Mossos d’Esquadra, que van intentar coaccionar una persona 
perquè retirés la instància que va fer per a una manifestació, perquè seria 
responsable si hi havia algun problema. 
 
I bé, m’agradaria que responguessin tots els grups municipals.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Molt bé. I em sembla que és l’última, si no m’equivoco, del senyor Oliveres.” 
 
 
El senyor Oliveres: 
 
“Bé, bona nit. Amb la posició de suport a les encausades per defensa de 
Collserola i contra el Pla Caufec que van mostrar tots els grups polítics amb 
representació a l’ajuntament el passat ple del mes de juny, demanem, si és que 
encara no s’ha fet ja, que es presenti un document ratificant la posició 
específicament per al judici que es farà el proper 27, 28 i 29 d’octubre, i si 
calgués, la disponibilitat per acompanyar-los a veure el fiscal, tal i com ja es va 
dir en aquell mateix ple.”  
 
 
La senyora alcaldessa: 
 
“Bé, amb això hem acabat les preguntes, i, per tant, doncs, jo dono 
l’oportunitat, si algú vol afegir alguna cosa, perquè crec que hi ha alguna 
qüestió que potser sí que era més àmplia i no anava tan dirigida a l’equip de 
govern. Per tant, poden fer servir l’ús de la paraula o no, no és obligatori, 
senyor Pons.  
 
Sí, no? Doncs, sí. (Veu de fons.) No, no, ja he detectat que hi ha algun grup 
que sí que vol afegir...” 
 
 
El senyor Giner: 
 
“Bien, sobre el tema de las preguntas…donem resposta. A la intervenció de la 
senyora Neus Oró, dues intervencions o reflexions sobre aquest tema, 
especialment el tema de l’Excalibur. Tots els que tenim alguna mascota, 
aquestes coses ens arriben molt al fons. 
 
Sobre el tema del senyor Juan Serrano, que pregunta pels arbres del carrer 
Molí. Bé, doncs, demanarem a veure aquesta previsió. Jo no tinc entès que 
s’hagin de treure els arbres que hi ha a la vorera del camp de futbol i els que 
estan en bon estat. No obstant, ho mirarem i quedarem per acabar-ho de 
concretar, m’agradarà concretar-ho personalment, aquest tema. 
 



Pel que fa al tema del senyor Julio Roldán, bé, com que aquí no hi ha hagut la 
consulta, nosaltres estem acatant la resolució del Tribunal Constitucional... y 
punto, no hay nada en el sentido de cesiones ni nada de nada.  
 
Pel que fa a la senyora Laura de Lucas, que parlava del tema de l’estelada. A 
veure, nosaltres no tenim res en contra de l’estelada, això que vagi per 
endavant, per tant, cadascú és lliure d’utilitzar la bandera que cregui, o la que 
estimi oportú o consideri la seva. Sí que és veritat que no compartim el que fa 
el senyor Jordi Figueras per a la festa major, que és penjar-la –i ell ho sap, 
perquè ho hem parlat repetidament– del balcó. No ho compartim. Llavors, 
aprofita –segons ell, que el balcó és seu, però no és seu, és de la ciutat– i 
penja l’estelada. Bé, en aquest sentit, nosaltres quan veiem que es dóna 
aquesta circumstància, que no està dintre del protocol, llavors es donen ordres 
de retirar-la. Dient com he dit per endavant, que no hi ha res a objectar 
respecte de la bandera, però sí que és veritat que als equipaments municipals 
no hi toca. 
 
Pel que fa a la pregunta de la mateixa senyora Laura de Lucas sobre el tema 
de la carpa, el senyor Eduard Sanz donarà resposta.” 
 
 
El senyor Sanz: 
 
“Senyora de Lucas, jo la sensació que tinc és que no ens vam entendre quan 
vostè em va preguntar. O jo penso que sí que la vaig entendre, potser no em 
vaig explicar bé, perquè vostè en aquell moment em va preguntar que si al 
mercat de l’Oest, de la festa major, l’ajuntament muntaria carpes, els partits, 
igual que fa a la Fira d’Entitats o que es fa a Firesplugues. Jo li vaig dir que no, 
que l’ajuntament no muntaria carpes. I a més recordo, perquè veia la intenció 
de la seva pregunta, dir-li: «Si hi ha alguna petició d’algun partit o organització, 
doncs, li donarem resposta, però nosaltres, l’ajuntament, no muntarà una fira 
allà, ni per a altres entitats, sinó que és el mercat.» (Veu de fons.) No, no, jo li 
vaig dir això. I li vaig dir: «Si hi ha alguna petició, resoldrem la petició.» Van 
haver-hi diferents peticions, i nosaltres vam donar resposta a aquestes 
peticions, indicant on es podien ubicar i on no es podien ubicar. I això és el que 
hem fet, però a la seva pregunta jo els vaig dir: «No, nosaltres com a 
ajuntament no muntarem carpes», evidentment. 
 
I en el cas a què feia vostè referència, de la Fira d’Entitats, a la qual a 
Ciutadans se li va dir que tragués la carpa, és que Ciutadans no havia demanat 
permís per posar la carpa. Per tant, s’ha de demanar permís per instal·lar una 
carpa a la via pública. No, s’ha de demanar permís. No, en aquest cas ja li dic 
jo que no estava demanat. Potser pensaran que és un altre cas. En aquell cas 
ja li dic jo que no estava demanat el permís.” 
 
 
 
El senyor Giner: 
 



“Sobre les preguntes del senyor Cruïlles, de l’estimació de les contestes a les 
al·legacions, van arribar el dijous 9, els tècnics les han agafat i, per tant, és un 
tema que cal fer-lo amb molta cura, i estan en això. No m’han donat un termini 
concret, però estan treballant en aquesta contesta. I sobre el tema de la 
previsió del ple on pot anar, jo no li puc ara avançar una data, perquè ens 
enganyaríem. No li puc dir a quin ple podrien anar en aquests moments. (Veu 
de fons.) Jo ara mateix no li puc concretar. No li puc dir novembre, desembre, 
no li puc concretar. 
 
Quant al tema dels horts urbans, doncs, la UB finalment ha estimat, o ha 
proposat, o s’han proposat, s’han mirat tres possibles ubicacions. Una és a la 
residència La Mallola dins el cercat que té, aquell que ara mateix està... (Veu 
de fons.) No, perdoni. Si li sembla, com que això és fruit del conveni, deixi’m 
començar per aquí, i després anem per l’altre. Després un altre és el solar que 
hi ha al Bucle, i un altre és a la Fontsanta. De totes aquestes ubicacions hem 
parlat amb alguns grups que tenien molt d’interès en aquest tema, i el de la 
Fontsanta, en principi, el descartaríem. I pel que fa al tema del conveni, ara el 
que està treballant la universitat és buscar això, quines són les bases, el públic 
objectiu, etcètera. A qui va adreçat, en quines condicions, la temporalitat, 
etcètera. De tota manera, jo també li puc avançar que nosaltres teníem previst 
incloure una quantitat de 150.000 euros per a l’adequació dels horts al 
pressupost 2015. Vagi això per endavant. 
 
Quant al tema de la pregunta de la Porta Mítica, sobre el tema de la instal·lació. 
La Porta Mítica està als magatzems del carrer Nord. I pel que fa a la seva 
instal·lació, ara que es reprenen les obres d’urbanització per acabar la 
urbanització i millorar la urbanització, doncs, la idea és en el moment apropiat 
col·locar-la de nou en el seu lloc, que és la rotonda que hi ha a l’avinguda 
Països Catalans. (Veu de fons.) Sí, però com que s’ha reprès... L’empresa serà 
la junta de compensació, perquè s’han reprès les obres d’urbanització. (Veu de 
fons.) Bé, han d’acabar les obres d’urbanització, s’ha de reurbanitzar la plaça, 
s’ha d’acabar d’estructurar el viari, i l’escultura anirà al mateix lloc que estava, 
en el moment on hagi d’anar, i serà a càrrec de la junta de compensació.  
 
Pel que fa a la María Sierra, és molt  lamentable, i a més és d’un impacte brutal 
llegir aquestes línies, d’un ser estimat tan a prop, tan proper. En tot cas, ja s’ha 
quedat, que nosaltres també ens interessarem pels informes metges que va 
emetre l’equip del Moisès Broggi. 
 
El senyor Julián Carrasco, bé, parlava del tema de la taula. Hi ha un òrgan de 
participació que pot o que entra en aquests temes, i que es pot seguir 
perfectament, que és el Consell de cohesió social. Per tant, aquesta taula que 
es demana es pot quedar automàticament..., diguem-ne que existeix com a 
òrgan de participació, i es pot constituir com a tal amb el seguiment d’aquests 
temes. Nosaltres hem anat a veure tots els consellers i conselleres que hi ha 
hagut des del 2006 per aquest tema, i hem anat acompanyats també de la 
senyora María Sierra en representació d’AIDED, i d’alguna persona més, la 
Montse, que també l’ha acompanyat, o sigui que no hem deixat d’anar, i 
sistemàticament, conseller nou que hi ha, conseller nou, consellera nova que 
es nomena, conseller o consellera que nosaltres anem a visitar. També és 



veritat que hem tingut dificultat perquè ens rebin, algunes de les visites han 
trigat entre set i vuit mesos a donar-nos-les, a vegades han donat més 
ràpidament visita a AIDED que al propi ajuntament, a la pròpia alcaldessa, 
quan demana l’entrevista. Això també és veritat. 
 
Pel que fa a la senyora Anna Coll, que pregunta sobre el tema de... A veure, 
sobre el tema dels escorcolls del ple, l’ordre és no fer cap escorcoll al ple, i 
m’agradaria, si s’ha produït algun escorcoll recentment del qual nosaltres no en 
tinguem coneixement, perquè les ordres eren en aquest sentit estrictes. Clar 
que sempre hi ha una certa discrecionalitat per part de la policia local, que 
s’encarrega de la custòdia dels equipaments, i en algun cas algun pot demanar 
què es porta en una motxilla, però les instruccions són no actuar d’aquesta 
manera. I això, que va sortir en un ple, jo crec que vaig repetir-ho i vam repetir-
ho en aquell moment també, ens agradaria saber si això s’ha produït al ple, a 
l’entrada o en quin moment, per poder... (Veu de fons.) No, però això no... No hi 
havia cap ordre, ho repeteixo, en aquest sentit.  
 
I també, amb tota la contundència. No hi havia cap instrucció per retirar cap 
mena de cartell, sinó al contrari –sinó al contrari. El que passa és que tampoc 
podem controlar nosaltres tots els empleats municipals. Les instruccions són 
molt clares: els cartells... Perquè hi ha llocs concretament on es posen sovint, 
concretament en el porxo davant del casal de Cultura, i els botiguers ens diuen: 
«Escolta, a veure si netegeu això», hi ha instruccions per treure sempre, 
sempre que l’acte hagi passat, mai abans. Per tant, les instruccions eren 
claríssimes: no retirar cap cartell. Sabem que es van retirar alguns cartells, i va 
ser per iniciativa pròpia dels empleats, no hem d’assumir una responsabilitat 
que no tenim, i en aquest cas les instruccions eren claríssimes i són 
claríssimes: no retirar cartells que no corresponguin a després de la data de la 
celebració de l’acte de què es tracti. Això està molt clar. I m’agradaria saber si 
ens podria dir quin botiguer és aquest que va passar o es va trobar amb 
aquesta, perquè també ens agradaria esbrinar qui va ser, qui va indicar a algú, 
algun empleat municipal, que es tragués el cartell al botiguer. Si ens ho 
poguessin dir també ens aniria molt bé, perquè ho esbrinaríem. 
 
I sobre tot el tema de la multa de la matrícula del «cat», home, va ser per a 
nosaltres una actuació desafortunada, però està feta amb talonari del Servei 
Català de Trànsit, i nosaltres... No és una multa municipal, sinó que és una 
multa del Servei Català de Trànsit, que va al Servei Català de Trànsit, i que a 
partir d’aquí regula i resol el Servei Català de Trànsit, no nosaltres. 
Evidentment, no hi ha cap instrucció –perquè hi ha coses més importants a fer– 
no hi ha cap instrucció de cap mena a nivell polític perquè es pugui posar una 
multa, o es posin multes a aquests vehicles que porten el «cat», en absolut, en 
absolut.  
 
El senyor Sergi Oliveres, sobre el tema que ha plantejat... Bé, nosaltres, crec 
que la Lídia Ibáñez ha contestat i ha contestat tothom, vam prendre un acord a 
la junta de portaveus. Jo en tot cas el que puc fer és tornar a portar a la junta 
de portaveus aquest tema i l’acabem de comentar, però sí que és veritat que a 
la junta de portaveus tothom va dir que es reafirmava en aquella declaració 
institucional sobre el tema de la proporcionalitat i l’equitat amb les penes que es 



poguessin demanar pels fets que es van produir, i també el que es va dir és 
que si era precís i necessari, aquest escrit es podia entregar directament al 
jutjat, i així vam quedar. També es va quedar que ens dirien quan i com, cosa 
que tampoc ha passat fins ara, ningú ens ha dit res més. De tal manera que 
«apremiat» o apreuat pel senyor Jordi Figueras, vam deixar anar aquest escrit 
perquè ningú –és veritat, esperàvem que ens diguessin alguna cosa– ens deia 
res, i ho vam entregar a la senyora Eulàlia Herranz. En aquests moments el té 
ella, i, per tant, suposo que l’haurà fet arribar. Però en qualsevol cas 
nosaltres..., jo aquest tema el plantejaré a la junta de portaveus altra vegada. 
 
I em sembla que no hi havia cap pregunta més.” 
 
 
La senyora alcaldessa: 
“Doncs, no. I no voldria allargar-me, però hi ha alguna cosa, alguna qüestió 
petita que sí que m’agradaria fins i tot complementar una mica més, i és que, 
efectivament, no hi ha cap instrucció per multar aquells vehicles que portin una 
pegatina, sigui quina sigui, més que res perquè sí que és veritat que això, de 
motu propi o de manera discrecional, ho va fer l’agent segons el reglament de 
circulació, però nosaltres pensem, i en aquest cas jo mateixa, com a 
responsable de la policia local, penso que tenim altres prioritats a la nostra 
ciutat, sincerament. A nosaltres ens preocupa la seguretat viària, i, per tant, tota 
aquella infracció del reglament que pugui suposar un accident, un perill, una 
lesió de qualsevol persona o del mobiliari. I, efectivament, per aquest fet, que hi 
ha gent que pot pensar que ens pot agradar més o menys o hi ha gent que pot 
pensar que, efectivament, complir el reglament s’ha de complir, és el que va fer 
l’agent de policia, i, per tant, nosaltres no li podem dir res, però malauradament 
la instrucció és que sobretot ens concentrem en les prioritats de la nostra ciutat, 
i torno a dir, les prioritats són aquestes: la seguretat viària i la convivència 
ciutadana, que hi hagi una convivència cívica entre les persones, i, per tant, 
complint també el nostre reglament de civisme. Aquestes són realment les 
nostres prioritats i aquestes són les instruccions. 
 
Pel que fa als escorcolls, exactament el mateix. Mai no va existir una instrucció 
per procedir a fer aquests escorcolls. Es van fer de manera discrecional, 
segurament perquè dintre de les seves atribucions van pensar que tocava fer-
les, però, bé, vam pensar que era millor donar la instrucció precisament 
contrària. I des del moment que vam donar aquesta instrucció, perquè no 
veiem, malgrat l’opinió professional dels agents de policia, que no posem en 
dubte, que no es donaven les circumstàncies per haver d’escorcollar ningú, 
perquè sortosament tenim plens als quals la gent expressa el que pensa, pot 
ser diferent, però són completament cívics i pacífics i, per tant, no tenia cap raó 
de ser. La qual cosa no vol dir que, evidentment, en el futur, si poden percebre 
algun tipus de preocupació perquè no pugui funcionar el ple com hauria de ser, 
doncs, un agent evidentment té la seva atribució i potestat de poder fer-lo, però 
en principi la instrucció és que si no es donen les circumstàncies, això no s’ha 
de produir. Per tant, entenem que és el que està passant en els darrers plens. 
 
I per últim, també m’han de permetre un minut perquè em dirigeixi a la senyora 
María Sierra Peña. Ella sap que nosaltres la vam acompanyar en tot moment, 



fins i tot físicament a l’hospital, quan la seva filla no estava bé la vam 
acompanyar amb la regidora, i no cal, jo crec, aprofundir en res més. Que la 
vam acompanyar quan no hi érem allà també, perquè ens vam interessar en tot 
moment, perquè en el primer moment allò principal era que la María pogués 
sortir endavant, com, torno a dir, sortosament va passar. No li van donar cap 
mena d’esperança, però segurament la tossudesa, en el bon sentit, de la seva 
mare, va aconseguir que la María ara estigui amb nosaltres, i sobretot estigui 
amb la seva mare. 
 
Ara sí, una vegada la María, tot i que té efectes i conseqüències de tot allò, ara 
està bé, o està recuperada i és fora de l’hospital, doncs, la seva mare 
segurament ha fet el que tocava, que era denunciar això, i, per tant, jo crec que 
tothom s’ha expressat en el mateix sentit. Tot el suport per part nostra, i si hi ha 
alguna cosa que puguem afegir o fer, doncs, només cal dir-ho, que aquí 
estarem. 
 
Dit això, si no hi ha res més, jo crec que podem donar per acabat aquest ple, i, 
per tant, s’aixeca la sessió.” 
 
 
 


